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Teadupärast a!gab Moskvas 
20. detsembril kord juba eda
si lükatud üleliiduline õpeta
jate kongress. Et sellest ei 
jääks mõru maiku, nagu arstid 
oma suurkokkutulekult kaasa 
tõid, on vaja kohaie minna 
läbilöögivõimelise platvormi
ga. Eesti õpetajate platvorm 
pidigi lõplikult kujundatama 
23. ja 24. novembril Tallinnas 
poliitharidusmajas hariduskon
verentsil. Paraku jäi konverent
sist pidetu ja väsinud mulje. 
Platvormi projekt oii küll 
koostatud ning venekeelse 
variandi tõlkevigasusest ja hi
linemisest (taas!) hoolimata ka 
igal haridustöötajata esindajal 
ees, ometi ei tulnud arutami
sest suurt midagi välja. Hari
duskomitee esimees Väinu 
Rajangu nentis lõpetussõnavõ- 
tus, ei kõik kipuvad esinema

vaid enda nimel, puudu jääb 
ühistundest.

Tõepoolest, vahepeal vir
gunud õpetaja on hariduselu 
väljapääsmatuna näivast ma
janduslikust surutisest taas vä
sinud. Seetõttu tallasid ka pal
jud sõnavõtud veskihärjana 
sissetallatud rada, ühelt meie 
arengumaaomaselt igapäeva- 
ncmeduseii teisele. Sõnasoo
vijaid oli palju. Verinoorel 
demokraatial puudus mehha
nism, mille abil sõnavõtte 
järjestada, vee! enam — tee
ma asjakohasuse põhjal vali
da. Seetõttu antigi platvorm 
lõpuks kitsama ringi siluda, 
paljudel jäi aga oma jutt rää
kimata.

Täna anname Tartu 7. Kesk
kooli direktorile Undel Kokale 
võimaluse oma tekst siiski et
te kanda.

Tartu koolides arutati ha
riduselu praegust olukorda 
agaralt ja tehti hulgaliselt 
ettepanekuid. Need avaldati 
13. novembri «Edasis».
_ Tundub, et «Nõukogude 
Õpetajas» ilmunud Eestimaa 
haridusplatvormi projektis on 
liialt tagasihoidlikult lahti 
räägitud kooli majandusprob
leemid. Meil võib olla eesrind
lik pedagoogikateadus, hea 
õppekirjandus ja õpetajad 
jne., kuid see muutub olema
tuks, kui koolimajas, on pime, 
külm või jookseb kuskilt vesf 
kaela,.

Eestis on palju vanemaid 
koolimaju, mis hädasti vaja
vad kapitaalremonti või juur- 
deehitusi. Praeguse ehituspo- 
liitika korral ehitus- ja re- 
mondiorganisatsioonid neid 
töid. teha ei taha. Kasulikum 
on kokku laduda järjekordne 
tüüpprqjektne karp. Võrrel
gem hetkeks koolimaju ja pal
jude ettevõtete uhkeid kon
toreid — vahe on ilmne.

Koolitöötajate! on palju tei

sigi. soove. Oleme arvamusel, 
et igas koolis, mitte ainult 
hariduskoondistes, oleks hä
dasti vaja paljundusseadmeid. 
Kool vajab igakülgset moder
niseerimist, muidu me oma 
uusi eesmärke teostada ei 
suuda. Meil on vaja ka teisi 
tänapäevaseid töökindlaid 
tehnilisi vahendeid. Praegu 
saadav annab üksnes tööd 
juurde remondimeistrile.

Tuleks suurendada õppeabl 
personali arvu. Vajame labo- * 
rante, kes mõne aine tundides 
töötaksid klassis koos õpeta
jaga. Ei ole normaalne, et 
õpetaja peab ise õppevahen
deid ja katsematerjale valmis
tama. Kõik vajalik peaks tu
lema kooli korrektsena, töös
tuses toodetuna.

Kui kooliuuenduse elluvii
miseks suurendatakse vaba
riigi eelarvest haridusele eral
datud osa, tuleks ette näha 
võimalusi õpetajate koman
deerimiseks vabariigi, liidu 
ja rahvusvahelises ulatuses, 
anda vajadusel võimalus õpe

tajate ja õpilaste vahetami
seks. Meie haridussüsteem 
peaks muutuma avatumaks 
nii sisuliselt kui geograafili
selt.

Probleemiderohkeks osutus 
sel õppeaastal harghariduse 
eksperiment 103 vabariigi 
koolis. Nimelt ei ole mõnes 
aines (kodu- ja tehnikaõpe, 
majandusõpe ja loodushoid) 
veel õpetuse lähtealuseid — 
programmi, õppekirjandust 
jne., mis on vajalik õppetöö 
normaalseks rakendamiseks.

Õpilased soovivad, et keha
lise kasvatuse tundides jäe
taks ära arutu normatiivide 
tagaajamine, pöörataks suu
remat tähelepanu õpilaste ke
halisele arendamisele, arves
tades individuaalseid võimeid 
ja tervislikku seisundit.

Paljudele kehalise kasvatu
se õpetajatele teeb muret 
klasside liitmine vähese õpi
laste arvu korral. Praegu keh
tib kord, kus paralleelklasside 
või järjestikuste klasside 
poeg- ja tütarlapsi liidetakse 
üheks rühmaks, kui liitmise 
tulemusena õpilaste arv rüh
mas ei ületa 25. Praegu, kui 
klasside täituvuse normatiive 
on vähendatud, tuleb kooli
elus ette väga palju liitmisi. 
25 Õpilasega rühmas aga on 
õppetöö korraldamine maie 
materiaalseid võimalusi ja 

«• paljude alade iseärasusi ar
vestades raske.

Teen ettepaneku vähenda
da seda arvu päiteks 15—20- 
>ni. Seda enam, et õppeplaani
des on antud võimalus eraldi- 
õpetamiseks ja kuna nende 
tundide arv on niigi väike, 
olgu siis suurem võimalus 
vähemalt intensiivseks tööks. 
Selleks sobivad just väikse
mad rühmad. Samad soovid 
on tööõpetuse õpetajatel. Ka 
eesti keele õpetajatel- on soov 
viia emakeele õpetus võrd
setesse tingimustesse teiste 
keelte õpetamisega tundide 
arvu poolest ja teha seda sa
in uü rühmades.

Alternatiivse variandina 
võiks mõelda ka, mis juhtub 
meie hariduse ökonoomikaga, 
kui kõiki aineid õpetatakse 
rühmades (eritingimused on 
loomulikult kehalises kasvatu
ses ja tööõpetuses). Arvan, et 

; see oleks vastuvõetav eriti 
reaalainete õpetajatele.

Meie väheste meesõpetajate 
soov on, et neid ei võetaks 
kordusõppustele ei maalt ega 
linnast.

Viimases «Nõukogude õpe

tajas» avaldatud õppeplaani 
projektis on täitunud paljude 
õpilaste soov: seal pole sõja
list algõpetust. Mõte jätta 
■need vähesed tunnid kevad
suvisele ajale on igati mõel
dav ja väärib toetust.

Meie kooli tüdrukute aval
dusest sõjalise algõpetuse ■ 
kohta, mis ilmus ajalehes 
i«Edasi» pealkirja all «Marsi 
ikkest lahti», jäi kõlama mõ
te, et, kogu patt lasub vanas 
kinni olevatel koolidirektori
tel. Küllap see osalt nii ongi. 
Kuid lubage juhtida tähele
panu siiski mõningatele tõsi
asjadele, mis direktorist ei 
scltu.

Kogu. koolide militaarne 
agitatsioon on meist palju 
kõrgemal asuvate instantside 
otsene nõudmine. Et mitte 
lasta lõputult kooli nime hal
vustada, tegid direktorid mis 
kästud.

Kust võtta tsiviilkaitse õpe
tamiseks eesti keelt valdavaid, 
õpetajaid? Kui neid ka kuskil 
ette valmistatakse, ei saa neid 
tööle võtta, sest puuduvad- 
korterid.

'Tsiviilkaitset ja sõjalisi: 
algõpetust kontrollivad vasta
vad kaitseministeeriumi ins
tantsid, linnade, vabariikide 
ja sõjaväeringkondade esin
dajad. Arvan, et enne on vaja 
hariduskomiteel nende orga
nitega tõstatatud küsimustes 
kokku leppida ja reaalsust 
arvestada, et koolide direkto
rid ei jääks rataste vahele.

Kõik need ettepanekud ja* 
soovid on seotud kulutuste
ga. Meile on nähtavasti kõigi
le selge, et hariduse senise 
finantseerimisega me edasi 
areneda ei saa. Meie lootu
sed. saavad täituda ainult 
siis, kui majandus kannatab 
■välja suuremaid kulutusi ha
ridusele. Tundub, et ainuvõi
malik tee on Eesti suverään
sus, mis tagaks meie majan
duse korrastamise ja sealt kâ  
suuremad majanduslikud või
malused. Praegu' aga tuleks- 
olemasolevad ressursid hari
duse kasuks ümber jagada. 
Oodata • sellega me enam ei 
tohiks.

Me peame üle saama vaesu
sest ja viletsusest. Toetagem- 
siis meie vabariigi praegust 
suunda igati ja tehkem kõik 
selleks, et meil jätkuks nii 
tööinimesi kui intelligentsi.

Sõnadelt tegudele! Rääki
nud oleme juba küllalt.

UNDEL KOKK,
1. keskkooli direktor


